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Protokół  

z posiedzenia Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w dniu 9 kwietnia 2019 r. 

 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 26 lutego 2019 r. 

3. Jakość powietrza w województwie śląskim ze szczególnym uwzględnieniem 

miasta Żywiec.  

4. Kategoryzacja florystyczna w rezerwacie Boruszowice (Krotoful) gmina Tworóg. 

5. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

otworzył posiedzenie Komisji, przywitał zebranych, poinformował o konieczności 

zmiany porządku posiedzenia, i poddał go pod głosowanie  

(ZA – 5, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0).  

 

PORZĄDEK POSIEDZENIA PO ZMIANACH: 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 26 lutego 2019 r. 

3. Jakość powietrza w województwie śląskim ze szczególnym uwzględnieniem 

miasta Żywiec.  

4. Kategoryzacja florystyczna w rezerwacie Boruszowice (Krotoful) gmina Tworóg. 

5. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Kędzierzyńsko-Kozielskiemu (druk 

VI/62). 

6. Sprawy różne. 
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Ad. 2. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 26 lutego 2019 r. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wobec braku uwag, poddał protokół pod głosowanie:     

(ZA – 5, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 3. 

Jakość powietrza w województwie śląskim ze szczególnym uwzględnieniem miasta Żywiec. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

poprosił o zabranie głosu Naczelnika Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska 

Głównego Inspektoratu Ochrony Środowiska, pana Andrzeja Szczygła. 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska Głównego 

Inspektoratu Ochrony Środowiska, pan Andrzej Szczygieł, przedstawił prezentację 

na temat jakości powietrza w województwie śląskim. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Beata Kocik, zapytała 

o miasta Częstochowa i Bielsko-Biała. 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska Głównego 

Inspektoratu Ochrony Środowiska, pan Andrzej Szczygieł, wyjaśnił, że jest pięć 

stref: aglomeracja górnośląska z 14 miastami na prawach powiatu, aglomeracja 

rybnicko-jastrzębska (z Żorami) – mają powyżej 250 tysięcy mieszkańców, miasta 

Częstochowa i Bielsko-Biała – powyżej 100 tysięcy mieszkańców oraz pozostała strefa 

śląska.   

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Stanisław Baczyński, 

wyraził opinię, że oceny dla Żywca są krzywdzące, oraz zapytał o źródło zanieczyszczeń 

dwutlenkiem  siarki. 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska Głównego 

Inspektoratu Ochrony Środowiska, pan Andrzej Szczygieł, odpowiedział, że jest to 

wpływ bardziej zasiarczonego węgla i flotokoncentratów, które wtedy nie były jeszcze 

zakazane, i była to zima z wysokimi stężeniami. Nie jest to emisja przemysłowa, 

ponieważ zakłady przemysłowe na mocy przepisów unijnych zmuszone są do kolejnych 

inwestycji związanych z ochroną powietrza, pozyskują środki z WFOŚiGW. Lata 90-te XX 

wieku to emisja przemysłowa 200 tysięcy ton na rok, rok 2004 – emisja 27 tysięcy ton 

na rok, a lata 2015-2018 to emisja pyłów z zakładów szczególnie uciążliwych 



3 

 

w województwie śląskim w wymiarze około 10 tysięcy ton na rok. Emisja 

z indywidualnego ogrzewania budynków mieszkalnych jest szacowana na ponad 

20 tysięcy ton na rok.  

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Stanisław Baczyński, 

zapytał, czy Żywiec wypada na tle innych pozytywnie, czy jest w średniej ogólnej. 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska Głównego 

Inspektoratu Ochrony Środowiska, pan Andrzej Szczygieł, odpowiedział, że 

zdecydowanie w średniej, a nawet w górnych granicach zarówno w zakresie stężeń, jak 

i liczby dni z przekroczeniami. Są to górne granice średniej. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Stanisław Baczyński, 

zauważył, że wiele instytucji angażuje się w ten problem i chciałby przełożyć to na 

efekty. Zapytał, jaka jest najlepsza metoda przeciwdziałania takim niekorzystnym 

zjawiskom. 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska Głównego 

Inspektoratu Ochrony Środowiska, pan Andrzej Szczygieł, powiedział, że w 100% 

wymiana wszystkich starych palenisk węglowych i termomodernizacja. Można 

dodatkowo mówić o odnawialnych źródłach energii, ale jeśli nie wymienimy wszystkich 

starych palenisk węglowych, nie uda nam się dojść do dobrej jakości powietrza. Również 

w Krakowie dostrzeżono, że sam zakaz palenia węglem nie rozwiąże problemu złej 

jakości powietrza. Są teorie, że nawet paleniska V klasy nie zapewnią dobrej jakości 

powietrza – że powinien to być gaz, olej czy w pierwszej kolejności podłączenie 

wszystkich do zbiorczej sieci ciepłowniczej. Nie ma jednak na to przepisów prawa, poza 

tym są to kwestie związane z kosztami finansowymi dla mieszkańców.   

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Klaudiusz Komor, 

wspomniał, że w Bielsku podłączenie do ciepła systemowego powoduje wzrost kosztów 

o 100%. Wydaje się, że działania kosztochłonne, jak wymiana palenisk, są półśrodkami, 

należałoby zainwestować większe środki, obniżyć koszty, i wtedy sama korzyść 

z podłączenia zachęciłaby ludzi. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Henryk Siedlaczek, 

powiedział, że wszystkie instytucje będące w zarządzie powiatu raciborskiego zostały 

włączone do PEC, koszty zmalały o 45-50%. Zapytał także o kwestię monitorowania 

jakości węgla, który jest na składach. 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska Głównego 

Inspektoratu Ochrony Środowiska, pan Andrzej Szczygieł, powiedział, że tym 
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tematem zajmuje się Inspekcja Handlowa. Mają zatrudnić i przeszkolić pracowników do 

skutecznego przeprowadzania kontroli. Jest to duży problem, spółki węglowe 

gwarantują, że na skład dostarczają węgiel dobrej jakości, i nie mają wpływu na to, 

z czym właściciel składu go miesza. Ponadto mają funkcjonować certyfikaty 

potwierdzające jakość węgla odbieranego ze składu. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Henryk Siedlaczek, zapytał 

o świadomość istnienia mieszalni opałów na obrzeżach miast i skali tego procederu. 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska Głównego 

Inspektoratu Ochrony Środowiska, pan Andrzej Szczygieł, powiedział, że są też 

kontrole w tym zakresie, zajmuje się tym Wojewódzki Inspektorat Ochrony Środowiska, 

są to zagadnienia czysto kontrolne. Jest to temat trudny od strony prawnej, ponieważ 

toczyła się dyskusja, czy flotokoncentrat to produkt, czy odpad. Jest tendencja, żeby 

uważać w jakimś stopniu za zjawisko pozytywne dodawanie flotokoncentratów, 

najgorszej jakości frakcji do mieszanek paliw, tylko założenie powinno być takie, żeby 

trafiały one do zakładów ciepłowniczych, gdzie są urządzenia ochrony powietrza, a nie 

do budynków indywidualnych. Od tych mieszanek nie uda się odejść, jest to kwestia 

odpowiedniego spalania. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Stanisław Baczyński, 

powiedział, że władze różnych szczebli w powiecie żywieckim dokładają starań, żeby 

przeciwdziałać tym problemom. Oprócz wymiany palenisk wyjściem jest gazyfikacja na 

szeroką skalę. Problemem jest brak gwarancji, że gaz będzie w takiej cenie, jak dzisiaj. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

podziękował uczestnikom dyskusji. 

  

Ad. 4. 

Kategoryzacja florystyczna w rezerwacie Boruszowice (Krotoful) gmina Tworóg. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

opowiedział o staraniach, aby utworzyć rezerwat łąkowo-torfowy w gminie Tworóg, 

miejscowość Boruszowice. Regionalna Dyrekcja Ochrony Środowiska zapewnia, że 

w najbliższym czasie dokona wizji, aby podjąć decyzję, czy zostanie tam 

przeprowadzona kategoryzacja florystyczna i ornitologiczna (stanowiska 60 gatunków 

ptaków na obszarze około 10 ha). Trzeba poczekać na decyzję RDOŚ, będziemy 

sukcesywnie informować o tej sprawie. Ponadto 2 lutego tego roku ogłoszono 
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Międzynarodowy Dzień Mokradeł, temat będziemy kontynuować. Miejsce to 

odwiedzimy w czasie wyjazdowego posiedzenia Komisji. 

Ad. 5. 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Powiatowi Kędzierzyńsko-Kozielskiemu (druk VI/62). 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wobec braku pytań poddał pod głosowanie projekt uchwały  

(ZA – 7, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 6. 

Sprawy różne. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

poinformował, że otrzymał obszerną informację na temat zasad aktualizacji 

wojewódzkiego planu gospodarki odpadami i będzie ona przekazana wszystkim 

członkom Komisji. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Henryk Siedlaczek, zapytał, 

czy zamiarem Sejmiku jest praca nad zmianą granic obwodów łowieckich (pojawiła się 

informacja, że rejony wraz z kołami łowieckimi powinny wybrać przedstawicieli do 

specjalnej komisji przy Sejmiku do spraw granic obwodów łowieckich). 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

powiedział, że zmiana nastąpiła, przedstawiciele Bielska, Katowic i Częstochowy prawie 

doszli do konsensusu. Nie mam wiedzy o powstaniu takiej komisji. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Marek Balt, zapytał 

o wnioski o dofinansowanie realizacji projektów w ramach RPO – część powiatów lub 

gmin składa wnioski w konkursie w zakresie odnawialnych źródeł energii. Można 

montować panele, przeprowadzać termomodernizację. Gminy martwią się, czy 

wystarczy środków na ten konkurs.  

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Beata Kocik, powiedziała, 

że pula tych środków na dzień dzisiejszy jest niewystarczająca i nie ma rozstrzygnięć 

konkursów, ponieważ nowy zarząd województwa stara się o nowe środki finansowe, 

także z Ministerstwa. Pula środków w poprzedniej kadencji była na tyle mała, że sam 

Żywiec by pochłonął tę pulę. 
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Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Stanisław Baczyński, dodał, 

że każdy chciałby wygrać ten konkurs, jest duże zainteresowanie, dużo wniosków. 

Żywiec napisał program poprzez klaster energii na 3 tysiące instalacji fotowoltaicznych. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wspomniał o wyjazdowym posiedzeniu komisji 14 maja i wskutek wyczerpania 

porządku obrad zakończył posiedzenie Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej.  

 

 

 

 

 

 

Józef Kubica 

Przewodniczący 
Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Protokół sporządziła  
Ewa Blondzik 


